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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 3 juni 1952
*'s Morgens te 10 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Albregts, Beel, Joekes, Lieftinck,
Mansholt (bij de punten 1 t/m 8), Mulderije, Rutten, Staf, Stikker en In ’t Veld (met uitzondering
van punt 8) (afwezig zijn de Ministers Van den Brink, Peters, Teulings en Wemmers).

Tevens zijn aanwezig de Staatssecretarissen Blom en Götzen.
Secretaris: J. Middelburg.

- - -

3. Uniezaken
a. Het vraagstuk der Ambonnezen in Nederland (Zie notulen MR d.d. 26 Mei 1952, punt 1b.)
Minister Beel deelt mede, dat bij onderling overleg het volgende is overeengekomen. Van de 4000
arbeidsgeschikte Ambonnezen zullen 500 worden betrokken bij de inwendige dienst van de
kampen, terwijl 1500 zullen worden opgeleid. Daarvan zullen 300, die reeds in opleiding zijn, in
September gereed zijn en te werk worden gesteld bij de inwendige dienst, waarbij zij een weekloon
van f. 12,50 à f. 15 zouden kunnen krijgen. Daarnaast zal een burgerbewakingscorps van 2000
man worden ingesteld, waarbij is nagegaan of ongeveer de helft hiervan bij de spoorwegen e.d. te
werk zou kunnen worden gesteld, hetgeen echter niet mogelijk is gebleken. Daarom is Minister
Staf er mede accoord gegaan, dat het burgerbewakingscorps vrijwel geheel voor
bewakingsdiensten ten behoeve van Oorlog zal worden gebruikt. Het zal daarvoor nodig zijn, dat
bij Koninklijk Besluit een bewakingscorps wordt ingesteld. Men zal een opleiding van vier
maanden moeten hebben, waarna de Chef van de Generale Staf of de Chef van de Luchtmacht
kunnen opgeven wie er nodig zijn. Het beheer zal blijven bij Generaal Scholten, die ten behoeve
van de instructie aanwijzingen van de Minister van Oorlog zal krijgen. Verder zal Oorlog voor
eventuele bewapening zorgen en voor elke Ambonnees f. 15 à f. 20 per week aan de burgerlijke
departementen betalen. De Minister van Justitie is voorts bereid bij overbrenging van
onhandelbaren naar een kamp op een eiland deze te behandelen als vreemdelingen, die
geïnteneerd zijn. Met de nadere uitwerkingen van dit plan wordt voortgegaan, doch is het
wenselijk, dat de Raad thans een beslissing over deze opzet neemt, aangezien aan Mr. Bruins Slot
een antwoord zal moeten worden gegeven. Spreker vraagt zich, of het niet wenselijk is over deze
oplossing met de Seniores overleg te plegen en zodra het antwoord aan Mr. Bruins Slot wordt
gegeven ook in de kampen de nieuwe regeling bekend te maken.

Minister Staf merkt op, dat de onderhavige oplossing tijdelijk de mogelijkheid
geeft, dat de Ambonnezen bezig kunnen zijn. Om hun positie tussen burgerstatus en militaire
status duidelijk aan te geven zal worden bepaald, dat een “Ambonnezendirectorium”
verantwoordelijk blijft. Daarbij moet vaststaan, dat Oorlog alleen maar bewakers zal vragen, die de
titel van “wachter”, “wachtcommandant” e.d. zullen krijgen. Voor verlofregelingen e.d. zal Oorlog
niet verantwoordelijk zijn.

Staatssecretaris Götzen is verheugd, dat deze tijdelijke oplossing is bereikt. Spreker
stelt de vraag of Mr. Blom Susanto op de hoogte zal kunnen stellen om er tegen te waken, dat van
Indonesische zijde op deze oplossing verkeerd wordt gereageerd.

Minister Lieftinck zal zich tegen de plannen niet verzetten, indien dit als een
tijdelijke oplossing wordt opgevat. Spreker blijft bepleiten iemand te belasten met het zoeken naar
een oplossing van het vraagstuk op lange termijn. Minister Beel merkt op, dat over de aanwijzing
van een Regeringscommissaris ook van gedachten is gewisseld. Daarbij is men tot de conclusie
gekomen, dat het beter is daartoe thans niet over te gaan. De vraag blijft bestaan, of niet een van
de Ministers zich met de verantwoordelijkheid voor dit vraagstuk zou kunnen belasten.
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De Minister-President is van oordeel, dat een Regeringscommissaris voor de
oplossing van het actuele vraagstuk niet zo urgent meer is; voor de definitieve oplossing is het de
vraag of hij een volledige taak zou hebben. Als Staatssecretaris Blom met Susanto over deze
oplossing spreekt, ware te zeggen, dat de Regering nog steeds op een gunstige gelegenheid wacht,
dat de Ambonnezen naar Indonesië terugkeren. Voorts heeft spreker enige weken geleden
vernomen, dat de arbeidsbureau’s opdracht hebben niet zelf activiteit te ontwikkelen met
betrekking tot de plaatsing van Ambonnezen. Minister Joekes heeft nog eens opdracht gegeven aan
het vraagstuk der plaatsing aandacht te geven.

Minister Rutten is van oordeel, dat het aanbeveling verdient enkele ambtenaren
opdracht te geven in verband met de mogelijkheden tot terugkeer naar Indonesië. Minister Beel
merkt op, dat de zogenaamde Amboncommissie ook op dit punt een taak heeft. Spreker acht het
wenselijk, dat Staatssecretaris Blom niet met Susanto gaat spreken voor de regeling geheel gereed
is. De financiële kant van de regeling zal nog met Financiën moeten worden bekeken. Minister
Staf merkt op met betrekking tot dit laatste, dat hij de financiering los ziet van Oorlog.

De Raad verklaart zich vervolgens met de opzet van de nieuwe regeling accoord.

b. De kwestie van de Indo-Europeanen (Zie notulen MR d.d. 28 April 1952, punt 15. #Zie ook notulen
MR 9/6/52, punt 1c.)
Minister Lieftinck heeft bij de begrotingsbesprekingen met Minister Beel vernomen, dat berichten
zijn waren ontvangen inzake de overkomst van een omvangrijk aantal Indo-Europeanen naar
Nederland waarvoor o.a. drie schepen waren gecharterd. Spreker vraagt zich af, wie opdracht
heeft gegeven om hiervoor schepen te charteren. De Minister-President heeft naar aanleiding van
soortgelijke berichten inlichtingen gevraagd, waarbij Minuor deze echter ten stelligste  heeft
tegengesproken. Staatssecretaris Götzen deelt mede, dat de Hoge Commissaris instructie heeft om
de overkomst van Indo-Europeanen tegen te gaan. Bovendien is thans een ambtelijke commissie
met twee kerkelijke vertegenwoordigers naar Indonesië o.a. met de bedoeling duidelijk te maken,
dat de betrokken Indo-Europeanen in Indonesië zullen blijven. Als Indo-Europeanen uit
Indonesische dienst worden ontslagen kan het echter zijn, dat zij hun laatste geld uitgeven voor de
overtocht naar Nederland, waartegen geen maatregelen kunnen worden genomen. De kwestie van
het charteren van drie schepen zou men nog eens met Verkeer en Waterstaat kunnen opnemen.

Spreker heeft voorts met belangstelling gelezen over het bezoek van Susanto aan
Suriname. Staatssecretaris Blom deelt mede, dat Dr. E.O. Baron van Boetzelaer een samenvattende
nota over dit vraagstuk opstelt. Bij de behandeling van de nota over enkele urgente punten van de
bespreking met de Missie-Supomo en ook bij de behandeling van het wetsontwerp op het
Nederlanderschap is in de Raad reeds ter sprake gekomen, dat naar een uitruil op
reciprociteitsbasis zou kunnen worden gestreefd, waarbij Indo-Europeanen in Indonesië in de
gelegenheid worden gesteld op eenvoudige wijze het Indonesische Staatsburgerschap te verkrijgen
en Indonesiërs in Suriname het Nederlanderschap.

c. Bezoek van Kolonel Nasution
Minister Staf deelt mede, dat het verzoek is ontvangen om Kolonel Nasution, die een reis door
verschillende landen maakt, gedurende drie maanden in Nederland te ontvangen.

d. Immigratie-contingent voor Nederlanders in Indonesië (#Zie ook notulen MR 9/6/52, punt 1d.)
Minister Albregts heeft vernomen, dat een aantal broeders-onderwijzers voor ambachtscholen op
Java geweigerd zouden zijn in verband met het stellen van een contingent van 1000 Nederlanders,
die per jaar in Indonesië zouden worden toegelaten. De Minister-President acht het stellen van een
dergelijk maximum in strijd met de geest van de RTC-overeenkomsten. Spreker verzoekt dit geval
te laten nagaan.
- - -


